
افزایش سطح کشت برنج عملی 
نیست

بــا توجه بــه محدودیت منابــع آبی، افزایش ســطح 
زیرکشــت برنج شــدنی نیســت و باید توسعه کشت 
ارقام پرمحصــول در دســتور کار قرار گیــرد. جمیل 
علیزاده شــایق، دبیرانجمن تولیدکننــدگان برنج در 
گفت وگو با باشــگاه خبرنگاران جــوان، گفت: به رغم 
ســیل اخیــر در سیستان وبلوچســتان نتوانســتیم 
ســیلاب ها را مهــار کنیــم، از این رو مشــکل کمبود 
منابع آب با بارندگی ها حل نشد که این مشکل برای 
ما محدودیت کشــت ایجاد می کند. به گفته او، برنج 
از جمله محصولاتی اســت که تولیــد آن بیش از حد 
آب مصــرف می کند، از ایــن رو اجــازه نداریم با این 
محدودیت منابع آبی، ســطح کشــت را در راســتای 
خودکفایی افزایش دهیم. علیزاده شــایق با اشاره به 
راهکارهای خودکفایی برنج افزود: توسعه کشت ارقام 
پرمحصول به جای ارقام محلی و اصلاح الگوی تغذیه 
منجر به خودکفایی برنج می شــود. دبیر انجمن برنج 
گفت: در مؤسسه تحقیقات باید به دنبال ارقام محلی 

بروند که با ذائقه ایرانی سازگار باشد.

طرح مقابله با قاچاق پوشاک 
متوقف شد

طرح مقابله با قاچاق پوشاک در سطح عرضه متوقف 
شــد. مجید افتخــاری، عضو هیئت مدیــره اتحادیه 
تولید و صادرات پوشاک به ایسنا گفت: طرح مقابله 
با قاچاق پوشــاک در ســطح عرضه فقط دو هفته به 
صورت مقطعی انجام شــد و در نهایت با فشــارهای 
برخی از اتحادیه ها در آستانه شب عید متوقف شد. او 
با بیان اینکه صنعت پوشاک رها شده و این صنعت با 
همه ظرفیتها در اختیار افرادی قرار گرفته که توانایی 
و شناخت درست ندارند، تصریح کرد: در حال حاضر 
شــاهد هســتیم ترک ها به صورت برنامه ریزی شــده 
و منســجم در حال ورود بــه بازار ایران هســتند. در 
شــرایطی که واردات ممنوع است برخی از برندهای 
ترک فروشــگاه های وســیعی را در کشــور گرفته اند. 
اینکه چگونه مجوز گرفته اند بحث پیچیده ای است 
اما معمــولًا ادعا می کنند که کالای خــود را در ایران 
تولید می کنند. افتخاری ادامه داد: اخیراً یک پلتفرم 
ترکیــه ای ادعا کرده بود که یک میلیــارد دلار در بازار 

ایران فروش داشته است.

 ترکش انفجار خط لوله گاز 
به صنایع خورد 

انفجار در دو نقطه خطوط گاز در بروجن باعث شده 
اســت گاز صنایعی مانند فولاد و سیمان قطع شود. 
رضا شهرســتانی، عضو انجمن تولیدکنندگان فولاد 
به اکونگار گفت: انفجار در دو نقطه خطوط شاهرگ 
اصلی گاز در بروجن که محتوی گاز فشــار قوی هزار 
پی اس آی بوده است، باعث شده است که گازرسانی 
کشور با مشــکل مواجه شود. متاســفانه طبق روال 
اولین نقطه ای که مورد توجه قرار می گیرد، صنایعی 
مانند فولاد و سیمان هستند که مصرف انرژی بالایی 
دارند. به دنبال این انفجارها گاز و برق صنایع فولاد را 
در بسیاری از استان ها قطع کردند. زیرا نیروگاه ها هم 
به گاز نیاز دارند و گاز به این مراکز نمی رسیده است. 
او افزود: با توجه به وســعت کشور و وجود 31 استان 
در کشــور،  مصرف گاز بالاســت. در سال گذشته به 
دلیل قطعــی گاز با 2 میلیون تن کاهش تولید فولاد 

مواجه شدیم.
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خبرهای رســیده از بــازار خــودرو و همچنین حراج ســکه از جمله 
کارهایــی بوده که بــورس را تحت تاثیر قرار داده اســت. در همین 
زمینه بهنام صمدی، کارشناس بازار سرمایه به »هم میهن« گفت که 
می توان امیدوار بود روند بورس همچنان صعودی باقی بماند. او 
معتقد است در بودجه سال بعد نیز نکته منفی در خصوص بورس 
و بازار سرمایه دیده نمی شود و رشد قیمت دلار نیز باعث رشد بازار 

سرمایه خواهد شد.

Ó تحلیل شما از روند این روزهای بورس چیست؟
اتفاقی که روز دوشنبه در بورس افتاد را نمی توان خیلی بد تعبیر کرد چون 

در اول هفته بورس حدود ۹۰ هزار واحد رشــد کرده بود و کاهش ۷ 
هزار واحدی اتفاق خاصی نیســت اما اینکه این روند ادامه پیدا 
می کند یا نه، باید گفت که در این روزها چند خبر منتشــر شــد 
که تاثیرگذار بود؛ اولی خبر تجدید ارزیابی خودرو بود که همین 

باعث شد گروه خودرویی مورد توجه بیشتری قرار بگیرد. همچین 
دو شــرکت نیز در کدال درباره واگذاری دارایی های خود شفاف سازی 

کردند که به نظر من اتفاقات مؤثری در رشد بورس بود، همچنین عوارض 

صادرات سنگ آهن نیز کم شد که این نیز اتفاق مثبتی بود. البته واقعیت 
این است که دلار یکی از محرک های اصلی رشد بازار سرمایه است و هرگاه 
با افزایش قیمت مواجه می شــود، بازار را با خــود همراه می کند. ضمن 
اینکه اصلاحیه دستورالعمل نرخ خوراک نفت پالایشگاه ها را نیز داریم که 

منتظر هستیم دولت آن را ابلاغ کند که می تواند اتفاق مهمی باشد. 
نکته ای که باعث شــد دلار نیز رشــد کند این بود که بانک مرکزی 
حراج نیم سکه و ربع سکه را داشت که با قیمت 11 میلیون و ۵۴۸ 
هزار تومــان آن را فروخت که اگر با قیمت دلاری محاســبه کنیم 

این گونه می شــود که دولت دلار بالاتر از قیمت فعلی در نظر 
گرفته اســت و عملًا بانک مرکزی در حراج ســکه بسیار 

منتفع شده است و این سیگنال را به بازار می دهد 
که دلار می تواند رشد بیشتری داشته باشد.

Ó ارزیابی شما تا پایان امسال چیست؟
من فکر می کنم این رشد در بورس ادامه دار 
باشــد، چون بــورس به صــورت ســنتی از 
اسفندماه روندی را شروع می کند و تا اواسط بهار 

یک بازدهی خواهد داشــت. من احتمال می دهم 

این رشد ادامه دار خواهد بود و نمی توان کاهش شاخص ها در روز دوشنبه 
را اتفاق مهمی ارزیابی کرد؛ کاهش خاصی را شاهد نبودیم. 

Ó  فکر می کنید این روند تا پایان ســال ۱۴۰۳ چگونه پیش خواهد
رفت؟

متاسفانه هرگاه دولت کسر بودجه پیدا می کند دست در جیب شرکت ها 
می کنــد. اگر خیلــی از روندها مثل نــرخ خوراک پتروشــیمی ها و نفت 
پالایشگاه ها و یا حق انتخاب معادن براساس یک فرمول و قاعده مشخص 
انجام شــود، بازار هیچ نگرانی ای نخواهد داشت. تا اینجای کار در بودجه 
ســال بعد نیز نکته منفی در خصوص بورس و بازار سرمایه دیده نمی شود 
تا نگران باشیم. البته من فکر می کنم رشد قیمت دلار نیز باعث رشد 
بازار سرمایه خواهد شد و یا حداقل عقب ماندگی های آن را جبران 
خواهد کرد. تنها دغدغه مخاطبان بورس، انتشار اوراق گواهی با 
ســود 3۰ درصد است که به نظر می رسد با نامه نگاری های رئیس 
ســازمان بورس به رئیس جمهور، ترمز آن نیز کشــیده شده 
اســت و دیگر منتشــر نشــود چون یکی از مهمترین 
دغدغه هــای بــازار نرخ ســود 3۰ درصدی اســت. 
هم اکنون حداقل خیال بازار راحت اســت که انتشار 
این گواهی متوقف شــده و همین به بازار سیگنال 
مثبت می دهــد اما اگر ادامه دار باشــد باید منصف 
باشــیم و بدانیم که هیچ صنعتی نمی تواند در سال 
3۰ درصد سود تولید کند و قطعاً بازار سرمایه را تحت 

تاثیر قرار خواهد داد. 

بهنام صمدی:

دولت ترمز سود ۳۰ درصدی را کشید

تغییــرات و فرازونشــیب های بــورس تحــت تاثیر نــرخ بهره 
بانک مرکزی قرار گرفته اســت؛ این را امید موســوی کارشناس 
بــازار ســرمایه در گفت وگو با »هم میهن« عنــوان کرده و گفته 

چشم انداز مثبتی در بورس برای سال آینده نمی بیند و بازار 
مســکن و بازار طلا نیز بازدهی حدود 20 تا 30 درصدی 

مازاد بر تورم خواهند داشت.

Ó روند این روزهای بورس را چگونه ارزیابی می کنید؟
نرخ بهره مؤلفه بســیار مهمی در بازار است و وقتی بانک مرکزی 

اوراقــی را با نرخ بهره 3۰ درصد منتشــر می کنــد، خیلی از تامین 
مالی ها برای تولیدکننده ها با نرخ 3۸ تا ۴۵ درصد انجام می شود که 
انتظارات را همانقدر بالا می برد. با این نرخ های موجود خیلی بعید 
می دانم که بازار سرمایه بتواند رشد پایداری داشته باشد. خبرهایی 

که از گروه های خودرویی یا پالایشــی منتشــر شد تنها باعث مثبت 
شدن بورس به صورت مقطعی می شود و نمی توان به ادامه دار بودن 

آن امید داشت. در این شرایط سیاست های دولت و بانک مرکزی 
انقباضی خواهد بود و با این روند در کوتاه مدت شــاهد رکود 

در بازارهــا خواهیم بود، مگر اینکه دلار حرکت رو به بالا 
داشته باشد. البته ممکن است پشت سر آن بازارهای 
دیگر مانند طلا و مســکن هم صعودی شــوند اما باز 

هم نســبت بــه دلار بازدهی نخواهند داشــت و 
نمی تواند یــک رونق جدی را وارد بازار کند. اینکه 
این روزها شــاهد افت در بورس باشــیم یک اتفاق 
عادی اســت و به نظر من رشــدی که در روز شنبه 

و یکشــنبه داشــتیم، غیر عادی بود. بورس این 
روزها به نــرخ دلار و نرخ بهره نگاه می کند و هر 

چه نرخ بهره بالاتر برود، بر بورس تاثیر منفی خواهد داشــت و رکود 
بازار را تشدید می کند. همچنین نرخ دلار نیز در بلندمدت تاثیر خود 
را بر روی بورس خواهد گذاشــت و به دنبال آن شاخص ها افزایشی 

می شوند. 
Ó  پیش بینی شــما بــرای ســال ۱۴۰۳ چیســت و دولت چه

تاثیری در روند بورس خواهد داشت؟
من فکر می کنم در ســال آینده بازار مسکن و بازار طلا بازدهی 
حــدود 2۰ تا 3۰ درصدی مــازاد بر تورم خواهند داشــت. 
نکته مهم اینجاست که هر صنعتی که در حال سوددهی 
است به هر طریقی دست در جیب سهامدار دارد و همین 
در بازار نااطمینانی ایجاد کرده و ســرمایه گذار نمی تواند 
با عدم شــفافیت و عدم قطعیت ریســک کند و 
ترجیح می دهد ســرمایه خود را به ســمت 
ملک و طــلا ببرد و حتی بــه بانک ببرد و 
سود 3۰ درصد بگیرد. به همین دلیل من 
چشم انداز مثبتی در سال آینده برای بازار 

سرمایه نمی بینم.

امید موسوی:

افت در بورس به یک اتفاق عادی تبدیل شده است

نویــد خاندوزی، کارشــناس بازار ســرمایه معتقد اســت که خبرهای 
بازار خودرو شــوک مثبتی به بورس وارد کرده اســت. او در گفت وگو با 

»هم میهن« پیش بینی کرده بورس با یک فرازونشیب کوتاه دوباره 
مســیر صعودی خود را ادامه خواهد داد. خاندوزی همچنین 

گفته چون طرف حســاب ما دولت است که همیشه در مورد 
بورس و بازار ســرمایه غیرقابل پیش بینی عمل کرده است، 

پس نمی توان درباره آینده بورس به درستی نظر داد.

Ó دلیل تحولات این روزها در بورس چیست؟
خبرهایــی از بخش خودرو رســید دربــاره تجدید 
ارزیابی که قرار اســت ســران قوا آن را تایید کنند، 
همین شوک مثبتی به بورس وارد کرد که در ابتدای 

محمد خبری زاده، کارشناس بازار سرمایه درباره بورس در گفت وگو با 
»هم میهن« به این نکته اشاره کرده که دولت باید چند چالش پیش رو 

مانند اختلاف دلار نیمایی با دلار آزاد را کنترل و از راه بردارد تا سال 
آینده شاهد بازدهی بهتری باشیم وگرنه بورس مانند امسال 

منفی پیش خواهد رفت.

Ó روند این روزهای بورس را چگونه می بینید؟
بــورس در انتهای هفته گذشــته آنقدر افت کــرده بود که دنبال 

بهانه کوچکی می گشــت تا حداقل بخشــی از افت ها را جبران 
کنــد. من دلیــل رشــد بــورس در دو روز اول هفته را در شــایعاتی 

و می بینم کــه درباره صنعت خــودرو و عرضه ســهام های آن 
و  خصوصی ســازی  پیرامــون  بحث هــای  همچنیــن 

اختصاص بخشــی از درآمدها به دو خودروســاز بزرگ 

هفته شــاهد افزایش شــاخص ها در بورس بودیم. با ادامه دار بودن جریان 
خبرها می توان به رشــد بورس امیدوار بود و خوش بینی ها زیاد است. 

البته هرگاه قیمت ارز نیز افزایش پیدا می کند بورس به آن واکنش 
مثبت نشان می دهد.

Ó اخبار انتخابات مجلس می تواند به بورس شوک وارد کند؟
فکر نمی کنم. اصولًا بازار بــورس از اینگونه اتفاقات تاثیر خاصی 

نمی گیرد.
Ó روند مثبتی که گفتید تا آخر سال ادامه خواهد داشت؟

من فکر می کنم بازار با یک فرازونشــیب کوتــاه در چند روز 
آینده دوباره مسیر صعودی خود را ادامه خواهد داد. معمولًا 
هم بازار به شکل سنتی و در چند سال اخیر، در آخر اسفند 

و اوایل فروردین مثبت بوده است. 

کشــور، گفته شــد. صنعت خودرو چه بخواهیم و چه نخواهیم به عنوان یک 
صنعتی راهبر در بازار بورس شناخته می شود و اکثر روندهای صعودی 12 

سال اخیر بازار سرمایه با صنعت خودرو شروع شده است. در دو روز اول 
هفته بازار مثبت شد و به نوعی می توان گفت سوخت ته کشید و 
رســید به روز دوشنبه که بیشتر نمادها قرمز و بازار منفی شد. 

آن چند عاملی که بازار را در ســال 1۴۰2 منفی کرد، همچنان 
وجود دارد و از بین نرفته و مشکلات حل نشده است به همین دلیل 

من هرگونه صعود بدون رفع این مشــکلات را صعود موقتی می دانم. 
این آرامش موقتی است که به بازار تزریق می شود اما دوباره وارد چالش 

جدید می شود و افت می کند. 
Ó چه چالش هایی؟

یکی از این چالش ها نرخ بهره 3۰ درصدی اســت 
که هم اکنون نیز وجود دارد، چالش بعدی فاصله 

Ó بورس در سال آینده چه چالش هایی خواهد داشت؟
نمی توان به درســتی پیش بینی کرد چون طرف حساب ما دولت است که 
همیشــه در مورد بورس و بازار سرمایه غیرقابل پیش بینی عمل کرده است 
و تصمیمات اخیری که گرفت باعث شــد بی اعتمادی در بازار حاکم شود و 
شاهد ریزش باشیم. اگر تصمیمات دولت برگردد و تصمیمات منطقی گرفته 
شود به نظر من بازار بورس جای رشد خیلی خوبی خواهد داشت چون در 
فضای خیلی خوبی نسبت به بازارهای دیگر قرار دارد. با توجه به اینکه 
اختلاف قیمت دلار نیمایی و دلار آزاد اینگونه نخواهد ماند و بیشتر 
خواهد شــد، بازار بورس نیز روند صعودی بیشتری را در سال آینده 

نسبت به سال 1۴۰2 طی می کند. 
Ó  فکــر می کنید دولت بــه این نتیجه برســد که رویه هــای خود را

اصلاح کند؟
به نظر من هم اکنون نیز دولت به این جمع بندی رسیده که مثلًا فروش اوراق 
با نرخ 3۰ درصد موفقیت آمیز نیســت و بانک مرکزی هم نتوانســت فضای 
عمومــی جامعه را برای آرامش فراهم کند و طبیعــی بود که با فروش چنین 
اوراقی نمی توان بازار را آرام نگه داشت. به نظر من دولت باز هم در این زمینه 

عقب نشینی خواهد کرد.

اختلاف دلار نیمایی با نرخ دلار بازار آزاد است که به رکود تاریخی رسیده است. 
ما هیچ گاه شاهد اختلاف بالای ۵۰ درصد بین دلار نیمایی و بازار آزاد نبودیم و 
قطعاً در بورس تاثیرگذار است. دوستان دولتی به دلار آزاد دلار تلگرامی می گویند 
و آن را قبول ندارند اما مردم با همین دلار زندگی می کنند که اگر این معضل حل 
نشود بورس را به شدت به هم خواهد ریخت. موضوع بعدی همان صنعت خودرو 
است که مخصوصاً بحث عرضه آن در بورس کالا و پوشش بخشی از ضرر و زیان 

کارخانه های خودروسازی است که باید ساماندهی شود. 
Ó شما بورس را در سال ۱۴۰۳ چگونه می بینید؟

دولت چاره ای ندارد تا نرخ دلار نیمایی را افزایش دهد. اگر این ســه 
مشکلی که گفتم همین گونه باقی بماند بازار بورس به جایی نخواهد 
رســید و هر صعودی در آن موقتی خواهد بود. نمی خواهم بگویم بازار 
منفی می شــود اما بازدهی نیز نخواهد داشــت و مانند ســال 1۴۰2 پیش 
خواهد رفت. دولت در نهایت مجبور خواهد شــد برای تامین کسری بودجه و 
جبران تراز تجاری منفی ای که دارد اختلاف قیمت بین دلار نیمایی و دلار آزاد 
را کم کند و همچنین چون بخش صنعت خودروی کشور زمین گیر شده است 
به نظر من در آنجا نیز دولت مجبور خواهد شد کوتاه بیاید و پشت پرده ای که 
نمی خواهد این صنعت جان بگیرد را تضعیف کند. من پیش بینی می کنم در 

سال آینده دولت برخی روندها را بهبود خواهد داد.

نوید خاندوزی:

مسیر صعودی بورس ادامه خواهد داشت

محمد خبری زاده:

روندها اصلاح نشود صعودها موقتی خواهد بود
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